



Tell Them From Me student survey

တဲဘဲအဲသ့သ့လဲယအိဉ် ကိဉ်ဖိတဲာ်ယု ထံဉ်သ့ဉ် ညါတဲာ်

Frequently Asked Questions (parents and carers)

တဲာ်သံကွဲာ်တဖဉ်လဲာ်ဘဲာ်တဲာ်သံကွဲာ်အိဉ်ခဲအဲခဲအဲ (မိဉ်ပဲာ်တဖဉ်ဒီးပုာ်ကွဲာ်ထွဲတဲာ်တဖဉ်)

ဝဲလီာ်လဲာ်တဲာ်ကူဉ်ဘဲာ်ကူဉ်သ့အနီဉ်ဂံာ်စရိ ဒီး တဲာ် သ မံသမိး တဲာ်အဂီဉ် (CESE)

1. တဲဘဲအဲသ့သ့လဲယအိဉ် (Tell Them From Me) ကိဉ်ဖိတဲာ်ယုထံဉ် သ့ဉ် ညါတဲာ်န့ဉ် မ့ဉ် မ န့ဉ် လဲဉ်

Tell Them From Me ကိဉ်ဖိတဲာ်ယု ထံဉ် သ့ဉ် ညါတဲာ်အဲသံကွဲာ်တဲာ်သံကွဲာ်ဘဲာ် ယးတဲာ်လဲာ်အ ငးအိဉ်ထီဉ်တဲာ်တဲာ်မဲာ်လဲာ်အဘဲာ်တဲာ်သ့ဉ်ညါအိဉ်လဲာ်ကဲာ် ဘျူးတဲာ် မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီးအတဲာ်မဲာ်န့ဉ်ဒီးတဲာ်ကဲာ်ထီဉ် အ သး အဂဲာ်တဖဉ်အဂ့ဉ် န့ဉ်လီာ်. တဲာ်အဲ န့ဉ်ပညိဉ်ဝဲလဲာ်ကဲာ်မဲာ်လဲာ်ထီဉ်တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီးအတဲာ် ကဲာ်ထီဉ်အသးလဲာ်ကိဉ်ဖိန့ဉ်လီာ်. တဲာ်ယုထံဉ်သ့ဉ် ညါအဲဘဲာ်တဲာ်ရဲဉ်ကျဲာ်အိဉ် လဲာ်ကဲာ် ထီဉ် ကွဲာ်, ကသမံသမိးဒီး ဟံဉ်ဖျါထီဉ်တဲာ်န့ဉ်ပဲာ် လီာ်တဲာ်လီာ် ဆဲး လဲာ်ကိဉ်ဖိအတဲာ် ထံဉ်တကပဲာ်လဲာ်ကိဉ်ဖိဒီးအထူသန့ အ ပ တီဉ် တဖဉ် အဖိခိဉ်လီာ်. န့ဉ်စီးသုတဲာ်ယုထံဉ်သ့ဉ်ညါတဲာ်အတဲာ်ပညိဉ်န့ဉ်မ့ဉ် ဝဲလဲာ်ပုာ်ကိဉ်ဖိအတဲာ်အိဉ်မ့ဉ်ဂဲာ်အတဲာ်ဘီဉ်တဲာ်ညါ, တဲာ် ဟံ ယုာ်မဲာ် ဘဲာ်ထွဲလီာ်သး ဒီးတဲာ်သိဉ်လဲာ်အလုာ်အလုာ် က တုာ်လီာ်တဲာ်လီာ်အဂီဉ်န့ဉ်လီာ်.

2. တဲာ်ယုထံဉ်သ့ဉ် ညါတဲာ်ကသံကွဲာ်တဲာ်သံကွဲာ်မန့ဉ်တဖဉ် လဲဉ်

တဲာ်ယုထံဉ်သ့ဉ် ညါတဲာ်အဲဘဲာ်ထွဲလီာ်သးဒီးတဲာ်ထီဉ် ယါ ဒ်အဖိလဲာ်အသးလဲာ် တီဉ်ဖုဉ် ကိဉ်အဂီဉ်န့ဉ်လီာ်.

တဲာ်ဟံဉ်ယုာ်မဲာ်သကိးတဲာ်လဲာ်တဲာ် လိဉ်ခိဉ်လိဉ်ကွဲာ်ဒီးတဲာ်ဟူးတဲာ် ဂဲာ်လဲာ်အိဉ်န့ဉ်ဒီးကိဉ်ဖိအတဲာ်မဲာ် လဲာ်ပုာ်အပူဉ်	သကဲးပတဲာ်လဲာ်ကိဉ်	တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီးအဆဲာ်က တီဉ်လဲာ်ဒုးကဲာ်ထီဉ်တဲာ်မဲာ် လဲာ်တုာ်လီာ်တဲာ်လီာ်
တဲာ်စူးကဲာ် ICT လဲာ်တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီးအဂီဉ်	တဲာ်ဟ့ဉ်မဲာ်လဲာ်လဲာ်လဲာ်ဟံဉ် အလုာ်အလုာ်	တဲာ်သိဉ်လဲာ်တဲာ်လဲာ် အဂဲာ်အဘဲာ်ဒီးတဲာ်သိဉ် တဲာ်သီလဲာ်အသး
တဲာ်သ့ဉ်ညါတဲာ်ဘဲာ်ယးလီာ်သး	တဲာ်သးခဲဒီးတဲာ်ထီဉ်ဟူးထီဉ်ဂဲာ်	တဲာ်သးစွဲကတုာ်
တဲာ်ဘဲာ်ထွဲလီာ်သးတဖဉ် လဲာ်အဆိဉ်ဒီးတဲာ်ထီဉ်အဂ့ဉ်	တဲာ်ထူးဂံာ်ထူးဘါ	တဲာ်လဲာ်မိဉ်ဖျါလဲာ်ဘဲာ် တဲာ်မဲာ်န့ဉ်မဲာ်ယးအိဉ်
တဲာ်ဟံဉ်လုာ်ဟံဉ်ပုာ်ကိဉ်ဖိအတဲာ် ကဲာ်ထီဉ်အသး	တဲာ်သ့တဲာ်ဘဲာ်ဒီးတဲာ်မဲာ် လဲာ်မဲာ်ဒီးအတဲာ်တဲာ်တဲာ်	တဲာ်ကတိးန့ဉ်ခဲးတဲာ်လဲာ်ကိဉ်
သရဲဉ်ဒီးကိဉ်ဖိအတဲာ်ဘဲာ် ထွဲလီာ်သးလဲာ်အဂ့ဉ်	တဲာ်မ့ဉ်လဲာ်လဲာ်တဲာ်ကဲာ်ထီဉ် လဲာ်ထီဉ်တဲာ်အဂီဉ်	တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီး လဲာ်အဆိဉ် ဒီးတဲာ်အိဉ်သးလဲာ်အဂ့ဉ်

တဲာ်ယုထံဉ်သ့ဉ်ညါတဲာ်အတဲာ်သံကွဲာ်တဖဉ်န့ဉ်ဘဲာ်ယးဒီးနီဉ်ထီဉ်နီဉ်တဲာ်တဖဉ် ဒ်အဖိလဲာ်အသး လဲာ် တီဉ် ထီ ဝဲာ် တဖဉ်အဂီဉ် န့ဉ်လီာ်.

တဲာ်ဟံဉ်ယုာ်မဲာ်သကိးတဲာ်လဲာ်တဲာ် လိဉ်ခိဉ်လိဉ်ကွဲာ်ဒီးတဲာ်ဟူးတဲာ် ဂဲာ်လဲာ်အိဉ်န့ဉ်ဒီးကိဉ်ဖိအတဲာ်မဲာ် လဲာ်ပုာ်အပူဉ်	တဲာ်ဟ့ဉ်မဲာ်လဲာ်လဲာ်လဲာ်ဟံဉ် အလုာ်အလုာ်	တဲာ်မ့ဉ်လဲာ်လဲာ်တဲာ်ကဲာ်ထီဉ် လဲာ်ထီဉ်တဲာ်အဂီဉ်
တဲာ်သ့တဲာ်ဘဲာ်ဒီးတဲာ်မဲာ် လဲာ်မဲာ်ဒီးအတဲာ်တဲာ်တဲာ်	နီဉ်ကတိးအတဲာ်ဟံဉ်သးဘဲာ် ယးတဲာ်မဲာ်လဲာ်လဲာ်ခိဉ်လဲာ်ထီ	သကဲးပတဲာ်လဲာ်ကိဉ်
တဲာ်လဲာ်မိဉ်ဖျါလဲာ်ဘဲာ် တဲာ်မဲာ်န့ဉ်မဲာ်ယးအိဉ်	တဲာ်ယုာ်ကိဉ်	တဲာ်သ့ဉ်ညါတဲာ်ဘဲာ်ယးလီာ်သး
တဲာ်သးခဲဒီးတဲာ်ထီဉ်ဟူးထီဉ်ဂဲာ်	တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီးအဆဲာ်ကတီဉ် လဲာ်ဒုးကဲာ်ထီဉ်တဲာ်မဲာ်လဲာ် တဲာ်လီာ်	တဲာ်မ့ဉ်လဲာ်အဆိဉ်အိဉ် အထီ တဲာ်မဲာ်လဲာ်ကိဉ် 12 တီဉ်, ဖုဉ်စိမိး, TAFE
တဲာ်ဘဲာ်ထွဲလီာ်သးတဖဉ် လဲာ်အဆိဉ်ဒီးတဲာ်ထီဉ်အဂ့ဉ်	တဲာ်ထူးဂံာ်ထူးဘါ	တဲာ်သိဉ်လဲာ်တဲာ်လဲာ် အဂဲာ်အဘဲာ်ဒီးတဲာ်သိဉ် တဲာ်သီလဲာ်အသး
တဲာ်အိဉ်ဆူဉ်အိဉ်ချ	တဲာ်ဟံဉ်လုာ်ဟံဉ်ပုာ်ကိဉ်ဖိအတဲာ် ကဲာ်ထီဉ်အသး	တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီး လဲာ်အဆိဉ် ဒီးတဲာ်အိဉ်သးလဲာ်အဂ့ဉ်
တဲာ်မဲာ်လဲာ်လဲာ်ခိဉ် လဲာ်ထီအတဲာ်ထီဉ်ဖိ	တဲာ်ကတိးန့ဉ်ခဲးတဲာ်လဲာ်ကိဉ်	တဲာ်ကတိးန့ဉ်ခဲးလဲာ်ကိဉ်ချ
သရဲဉ်ဒီးကိဉ်ဖိအတဲာ်ဘဲာ် ထွဲလီာ်သးလဲာ်အဂ့ဉ်	တဲာ်စူးကဲာ် ICT လဲာ်တဲာ်မဲာ်လဲာ်မဲာ်ဒီးအဂီဉ်	တဲာ်သးစွဲကတုာ်

3. ကိဉ်တဖဉ်လဲာ်ကမဲာ်သကိးတဲာ်အဂီဉ်န့ဉ်ဘဲာ်ယုထံဉ်အိဉ်ခဲ လဲဉ်

တဲာ်ယုထံဉ်သ့ဉ် ညါအဲအိဉ်ထီဉ်အသးလဲာ်န့ဉ်စီးသု ဝ ဒိဉ်ကိဉ်ဖိလဲာ်လဲာ်တဖဉ်ဒီးတဲာ်လဲာ်ဘဲာ် လဲာ်စုာ်လဲာ်အ ဝဲ သ့ဉ်အဂီဉ်ဘဲာ်န့ဉ် လီာ်. န့ဉ်အကိဉ်ဆဲာ်တဲာ်လဲာ်ကမဲာ်ယုာ်မဲာ်သကိးတဲာ်လီာ်.



4. တၢ်မၤသကိးတၢ်ဒီး တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ် ညါတၢ်အံၤ ကဟ့ၣ် တၢ်အ ဘျူးအဖျိၣ်မနုၤလၢယဖိကိၣ်အဂီၢ်လဲၣ်

Tell Them From Me အတၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ် က ဟ့ၣ် လီၤကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်ဒီးကိၣ်ခိၣ် နၢ်တဖၣ်တၢ် နၢ်ပၢ် လီၤ တၢ်လီၤဆဲးဘၣ်ပးဒီးကိၣ်ခိၣ်အတၢ်န့ၣ်လီၤမၤသကိး တၢ်, တၢ် အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့, ဒီးကိၣ်ခိၣ်အတၢ်သိၣ်လိၣ်န့ၣ်လီၤ အလုၢ် အလၢ် လၢအကဲဘျူးဒ်ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ် ထံၣ်ဝဲအသီးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်တၢ်ထၢဖျိၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ် ညါ တၢ်အစၢတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ် ဟံၣ်ဖျိၣ် ငးကဲထီၣ်အိၣ် ချ့ သ ငးဆူလံာ် ဟံၣ်ဖျိၣ်လၢကိၣ်ခိၣ်ကိၣ်န့ၣ်တဖၣ် အဂီၢ် လီၤ. ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်သ့တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအအံၤတဖၣ်သ့လၢကမၤစၢအဝဲသ့ၣ်လၢကသ့ၣ်ညါဟံၣ်ပနီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ကိၣ်လၢအဖဲအိၣ်ထီၣ်တဖၣ်ဒီးကသ့ၣ်ကျိၤလၢတၢ်မၤဂ့ၢ်ထီၣ်ကိၣ်ခိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

5. ယဖိကဘၣ်မၤမနုၤလၢကန့ၣ်လီၤမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ယုထံၣ် သ့ၣ်ညါတၢ်အပူၤအံၤန့ၣ်လဲၣ်

တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ် ညိန့ၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ် စ့ၤ န့ၣ်ဒီးသ့ဝဲန့ၣ်ဒီးဘၣ်တၢ် န့ၣ်လီၤ မၤအိၣ် လၢ လၢ ပုၤ ပုၤခိၣ်ဖျိၣ်ယဲၤသ့န့ၣ်အဘၢလၢပုၤ ထုး ထီၣ် ငး အိၣ် ထီၣ် တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ် တဖၣ် အ တၢ်ဖဲတၢ်မၤ န့ၣ် လီၤ The Learning Bar. ကိၣ်ကမၤချူးန့ၣ်ခိၣ်ဖျိၣ်ထၢဖျိၣ်မုတမ့ၢ် ကံၣ်န့ၣ်ခိၣ်ဖျိၣ်ထၢဖျိၣ် ဒ် သိး ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ် မၤပုၤထီၣ် တၢ် ယုထံၣ်သ့ၣ် ညါတၢ်က သု လၢ ကိၣ်ခိၣ် အဆၢက တီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

6. မ့ၢ်ယဖိကဘၣ်မၤမနုၤလၢသကိးတၢ်န့ၣ်ခါ

တလိၣ်ဘၣ်. တၢ်ဟံၣ်ယုထံၣ်မၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ယုထံၣ် သ့ၣ် ညါတၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်န့ၣ်ကစၢ် အတၢ်ယုထံၣ်န့ၣ် လီၤ. န့ၣ်မတမ့ၢ်န့ၣ်အသးမ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်န့ၣ်တဖၣ်တၢ် ယုထံၣ်မၤ သကိးတၢ်ဘၣ်. ဝဲစံးဆၢတၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်အဖျိၣ်န့ၣ်တၢ်ဘၣ်န့ၣ်ဖိမ့ၢ် တ မ့ၢ်ဘၣ် ဒီး, အဝဲယုထံၣ်အိၣ်ပတုၣ်တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ် ညါ တၢ် အိၣ် တ ဘျီဂ့ၢ် တ ဘျီဂ့ၢ်သ့န့ၣ်လီၤ. တၢ်သံက့ၢ်လၢအါတက့ၢ်လၢအိၣ်လၢတၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ် ညါတၢ်အံၤန့ၣ်တၢ်လၢကတီၢ်ကွဲၣ်သ့န့ၣ် လီၤ. ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်-မိၢ်ပၢ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယုထံၣ် လၢ ကပ တံထီၣ်လၢကဒီးန့ၣ်ဘၣ် မတမ့ၢ်ကဘျီဘၣ်က့ၢ်ကိၣ်ခိၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

7. မ့ၢ်ကိၣ်သ့ၣ်ညါသ့လၢယဖိမ့ၢ်မ တၢ်မ တၢ်ခိၣ်ဖျိၣ်လၢအ တၢ်စံးဆၢအယိန့ၣ်ခါ

ကိၣ်ခိၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်သ့ၣ်ညါကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်တဂၢ်စုၣ်စုၣ်လၢအမ့ၢ် မတၢ်မတၢ်န့ၣ်, ခိၣ်ဖျိၣ်လၢ တၢ်စံးဆၢ တၢ်ယုထံၣ် သ့ၣ် ညါတၢ်တဖၣ်အယိန့ၣ်တသ့ဘၣ်. လၢကမၤလီၤတၢ်တၢ်ဟံၣ် ခူသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ကိၣ်ခိၣ်လၢအမၤမနုၤလၢသကိးတၢ်တဖၣ်ကန့ၣ်ဘၣ်ပုၤသ့တၢ်အမံၤဒီးတၢ်ကတီၢ် ခူသ့ၣ်လၢအလီၤအိၣ်ဒီးတၢ်အဂ့ၢ်အဂၢၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲကိၣ်ခိၣ်လၢအစံးဆၢတၢ်သံက့ၢ်တဖၣ် မ့ၢ်အိၣ်စ့ၤန့ၣ်ဒီးဂ့ၢ် န့ၣ်, တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အစၢတသ့ဘၣ်.

ပုၤမၤတၢ်ဖိစ့ၤဂၢၢ်လၢတၢ်က့ၢ်ဘၣ်က့ၢ်သ့အနီၢ်ဂံၢ်စ့ၢ် ဒီး တၢ် သ ပံသမိး တၢ်အဝဲလီၢ် (Centre for Education Statistics and Evaluation (CESE)) ကအိၣ်ဒီးတၢ်မၤ န့ၣ်ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်စုၣ်စုၣ်အ တၢ် စံးဆၢတဖၣ်သ့အခွဲလၢကိၣ်ခိၣ်ဘၣ်ညါအတၢ်ပံာ်ထံ

နီၤဖးအတၢ်တီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်စုၣ်စုၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ထၢဖျိၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ် ပၤ ယၢ်အိၣ်လၢခိၣ်ဖျိၣ်ထၢဖျိၣ်မိၢ်ပၢ်လၢအအိၣ်ဒီး တၢ်န့ၣ်လီၤမၤ န့ၣ်သ့ အခွဲးလၢတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အိၣ် ယးဒိၣ်မး လၢ CESE အ ပုၤယုထံၣ်မၤလိၣ်တဖၣ် အ ဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. ပုၤယုထံၣ်မၤလိၣ်တဖၣ် တဖၣ်န့ၣ်အသးစဲထဲလၢတၢ်အိၣ်သး အခိၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်လၢကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်စုၣ်စုၣ် အတၢ် စံး ဆၢအပူၤဘၣ်လီၤ. တၢ်တဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်ကိၣ်ခိၣ်တဂၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်မတၢ်မတၢ်လၢတၢ် စဲးကျိးဂ့ၢ်လီၤ လံာ် လဲၤနီၣ်တ မံၤ အ ပုၤ ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကဟ့ၣ်အခွဲးဘၣ် န့ၣ်ကိၣ်ခိၣ်တဖျိၣ်တဘၣ်ဟံၣ်ဖျိၣ်အိၣ်လၢအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်.

8. တၢ်မနုၤအတၢ်ပံာ်ထံၣ်နီၤဖးကဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်လၢတၢ်ယုထံၣ် သ့ၣ်ညါတၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်ထၢဖျိၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဝဲတဘျီယိန့ၣ်. တၢ်ဟံၣ် ဖျိ တ ဖၣ် ကဘၣ်ကတဲၤကတီၢ်အသးဒီး, အါတက့ၢ် ကိၣ်တ ဖၣ် ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်သ့လၢတၢ်မၤအနီၤသၢန့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ခိၣ်ကိၣ်န့ၣ် တဖၣ်သ့တၢ်ဂ့ၢ်ထၢဖျိၣ်တဖၣ်လၢကန့ၣ်ပၢ် ဂ့ၢ်အါထီၣ်တၢ်အိၣ်သးဒီးကိၣ်ခိၣ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ် လၢအဝဲသ့ၣ်အကိၣ်ခိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

CESE ကဟံးန့ၣ်မ့ၢ်မၤလၢကိၣ်ခိၣ်ဘၣ်ညါတၢ် ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်အတၢ်ပံာ်ထံၣ်နီၤဖးအတၢ် ဂ့ၢ်ထၢဖျိၣ် ယုထံၣ် ဒီး ကိၣ်ခိၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ထၢဖျိၣ် လၢအအိၣ်ပံာ်. လၢအဘၣ် တၢ် ပၤယၢ်အိၣ်လၢ ဝဲၤကျိၤ, ယုထံၣ်ဒီး တၢ်မၤတၢ်အတၢ်ဂ့ၢ် ထၢဖျိၣ်တဖၣ် န့ၣ် လီၤ.

တၢ်အစၢတဖၣ်ကမၤစၢကျိၤလၢကန့ၣ်ပၢ်ဂ့ၢ်ဒိၣ် ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲလီၢ်သးလၢအအိၣ် လၢကိၣ်ခိၣ်အတၢ်အိၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဂဲၤအတၢ်ဘီၣ်တၢ်ညိ, တၢ်န့ၣ်လီၤမၤယုထံၣ်, တၢ် သိၣ်လိၣ်န့ၣ်လီၤလၢ အကဲဘျူးဒီးကိၣ်ခိၣ်အတၢ်မၤလိၣ်မၤဒီး အ ဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အစၢတဖၣ်လၢ CESE အတၢ်ပံာ်ထံၣ်နီၤဖး တၢ်ဂ့ၢ် ထၢ ဖျိၣ်ဝဲအံၤန့ၣ်ကမၤစၢၤစ့ၢ်ကိးသရၣ်တဖၣ်ဒီး ကိၣ် ခိၣ်တ ဖၣ် အတၢ်ပီၢ်တၢ်ပိသကိး တၢ်လၢအကဲဘျူး လၢကမၤ ဂ့ၢ် ထီၣ်ကိၣ်ခိၣ်အတၢ်ကဲထီၣ်အသးတ ဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲၤကျိၤအတၢ်သးစၢၤဆၢအူညါလၢ တၢ်သိၣ် လိၣ်လၢအအိၣ်ဒီးအကိၣ်ခိၣ်အစိးတၢ် တီခိၣ်ရီၤ ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ် ထၢဖျိၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဘၣ်တၢ်ပၤယၢ်အိၣ်လၢ ခါဆူ ညါတၢ်ပံာ်ထံၣ်နီၤဖးလၢကမၤစၢၤပုၤလၢပကန့ၣ်ပၢ် ဂ့ၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ကိၣ်ခိၣ်အတၢ်န့ၣ်လီၤမၤယုထံၣ်အန့ၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ် အိၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဂဲၤအတၢ်ဘီၣ် တၢ်ညိလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

9. ကိၣ်ခိၣ်လၢကမၤမနုၤလၢသကိးတၢ်လၢတၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ် အပူၤသ့ၣ်ခါ

တီၢ်ခိၣ်ထံးအတၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်အံၤဘၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျိၤအိၣ်လၢဒတီၢ်ဒီးဖိတီၢ်ကိၣ်ခိၣ်တဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၣ်လၢတသ့ဝဲအသ့ကပျဲကိၣ်ခိၣ်အါအါလၢ ကိၣ်ခိၣ်ကရူၤအအံၤတဖၣ်အပူၤလၢကမၤမနုၤလၢသကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ. တီၢ်ထီၣ်ကိၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ် ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၣ်လၢတသ့ဝဲအသ့ကပျဲကိၣ်ခိၣ်ဒီးအတီၢ်ခကိၣ်ခိၣ်အါလၢကမၤမနုၤလၢသကိး တၢ်န့ၣ်လီၤ.

10. တဲဘၣ်အဝဲ သ့ၣ်လၢယ အိၣ် Tell Them From Me

တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်တဖၣ်အံၤကဘၣ်တၢ် န့ၣ်လီၤ အိၣ် လၢကိၣ်ခိၣ်လၢအမၤမနုၤလၢသကိးတၢ် တဖၣ်စဲတၢ်မၤလိၣ် အကတီၢ်ခအကတၢ်ဒီး(မ့ၢ်သ့န့ၣ်) တၢ်မၤလိၣ်အကတီၢ် ၃ ဒီး ၄န့ၣ်လီၤ.



CESE နှင့် မှီခိုမှုမရှိလျှင်

ဝဲလ်လီလ်တက်ကွန်ဘက်ကွန်သုအနီဂ်ဂ်ရီ ခီးတံသမ် သ မီးတံ အဂီ (CESE) နှင့် မှီခိုမှုမရှိလျှင်အဘဉ်ယးခီး တံ ကွန်ဘက် ကွန်သုဝဲကျီန့လီလီ.

CESE ဘဉ်တံဒုးအိဉ်ထီဉ်လံကမေဂု ထီဉ် တံကွန် ဘဉ် ကွန်သုအတံတုလီလီတံလီလီ, တံသု မေလုတု လု တံ, ခီးတံသုဟံမုဒါလု နှုစီး သ ဝုအပူ န့လီလီ. CESE ကသုဉ်ညါဟံပနီဉ်ဒီးဟ့ဉ်နီလီတံလံအ ကဲ ဘျူး, ကဒုးအိဉ်ထီဉ်တံဒုးတံယံအသီလံကမေဂု ထီဉ်တံသိဉ်လီဒီးတံမလီမဒီးလံတံကွန်ဘဉ်ကွန်သုဒီလီ ကဝဲညါန့လီလီ.

တံဒီးနီအါထီဉ်တံဂုတံကျီဘဉ်ယး CESE သုလံ- www.cese.nsw.gov.au

The Learning Bar နှင့် မှီခိုမှုမရှိလျှင်

The Learning Bar အတံသုးဝဲအိဉ်လီလီ ဆီဆီလံတံရဲတံကျီလံအအိဉ်သုဉ်လီအသးလံတံယုသုဉ်ညါမလီတံ, ခီး မေဘဉ်ဘျီးဘဉ်ဒါကွီမိအ တံမေ ကွီတဖဉ်, ခီးတံယုထံဉ်သုဉ်ညါအတံဆါတံ လံတံဖုဉ်ဒီးတံထီကွီခံကလုလံအဂီန့လီလီ. လံဟံဉ်ပူတံယုထံဉ်မလီတံ အကရဲလံဘဉ် တံတီ ခိဉ် ရိဉ်မဲအီလံကရဲခိဉ် Dr J Douglas Willms, ဟံးနီမုဒါလံတံမဲတံကျီဒီတခါ ညါ လံ အဘဉ်တံ စူးကါအီလံကွီအတံရဲဉ်တံကျီအတံမဲကျဲပုဒ်သီးကဒုးကဲ ဘျူးကီဒီဘဉ်ညါအထူသ နှုအဂီန့လီလီ. တံအံန့ဉ်ဒီးသနုအသးလံတံယုထံဉ်မလီတံ *Tell Them From Me* ဟဲကဲ ထီဉ် အသးလံ ကီဉ်မဲနုဒီးကီဒီဘဉ်ညါအတံ ယု ထံဉ် သုဉ် ညါတံ လံအဘဉ် တံသုအီလံကီဉ်စဉ် အ ဘဉ် 10 အ ကျီခွဲဘဉ်အပူန့လီလီ. ကွီ 6300 ဖျါဉ်ဒီးပုကျီမိအဂါ၅.၄ကကွဲလံဟံဉ်ခိဉ်ဒီဘဉ်ညါမဲယုဉ်မဲသကီးတံလံတံယုထံဉ်သုဉ်ညါတံ လံအပူကျီဘဉ်သုဉ်ညါလံလံန့လီလီ.

ခီးကထံဉ်ဝုလယံမဲ ဝဲတယံဉ်ဒီးဘဉ်အတံပူန့ဉ် ဟံး နုလီလံ(၁)လံကီဉ်မဲနုဒီးတံယုသုဉ်ညါမလီ တံ က ရဲအပူပုလီ ဆုဉ် နီလံဘဉ်ယးတံသုကွဲးသု ဖးခီး တံ မဲဂုထီဉ်ပု ဟံဉ်ခိဉ်န့လီလီ. အဝဲကဲခိဉ်ကဲနုလံတံမဲဂုထီဉ်တံသံကွီတဖဉ်လံအဘဉ်ယးပုကျီမိတဖဉ်အတံနုလီမဲယုဉ်တံ လံ OECD အတံရဲဉ်တံကျီလံဟံဉ် ခိဉ်ဒီဘဉ်ကွီမိ အ တံ မဲကွီ (Programme for International Student Assessment – PISA) အပူန့လီလီ.

ဝဲဒဉ်ဝဲကျီတံမဲအတံတံတံမဲ *The Learning Bar* ကန့ဘဉ်တံဒီးနီ ဘဉ် သု အ ခွဲးတံမိတလီဒ်သီးကဒီးနီ ဘဉ်ကွီမိအ တံ စံး ဆါတ ဖုဉ်လံဘဉ်တံသုဉ်ညါအီ သုလံတံယုထံဉ် သုဉ် ညါတံအတံသံကွီတဖဉ်အပူန့လီလီ. မုတမ့ဘဉ်လံ *The Learning Bar* ခီး CESE ဝဲကျီအပူယုထံဉ်သုဉ်ညါမလီတံ န့ဉ် ကွီ မိ အတံစံးဆါတ ဖုဉ်လံဘဉ်တံသုဉ်ညါအီသု န့ဉ်တံ တဟံအိဉ်ဖျါထီဉ်အီဆုပုနီတံမုတမ့ဆုကရဲဂီနီတဖုဘဉ်မုတမ့လံသဲစးအတံဘျါအယံဘဉ်န့လီလီ. (၈၂).

တံဒီးနီအါထီဉ်တံဂုတံကျီဘဉ်ယး *The Learning Bar* သုလံ- www.thelearningbar.com

နုမ့အိဉ်ဒီးတံသံကွီတံမဲမဲဘဉ်ယးမိပံတံယု ထံဉ်သုဉ်ညါတံအအံန့ဉ်ဒီး, ဝံသးဂုသဲးကျီး CESE မိ ဖျါ အံမုန့ဉ်တကွီ. TTFM@det.nsw.edu.au မုတမ့လီတံစိန့ဉ်တကွီ 1300 131 499